
7.7 Proposició del Grup Municipal de PxC per oferir  un menú a baix cost a 
persones en situació d’atur i a les seves famílies.  

 
El secretari presenta la proposició del Grup Municipal de PxC, de 14 de juliol de 2014, 
que es transcriu a continuació: 
 
“Atès que la crisi està provocant que moltes persones a Catalunya es vegin immerses 
en dificultats econòmiques i precarietat, i augmenti el nombre de persones en risc 
d’exclusió social. Les dades fetes públiques per l’Observatori d’Empresa i Ocupació de 
la Generalitat de Catalunya posen de manifest que el passat mes de juny de 2014 hi 
havia a Catalunya un total de 725.429 de demandants d’ocupació i 570.214 aturats. 
 
Atès que el nombre de famílies que viuen sota el llindar de la pobresa, és a dir, que 
subsisteixen amb uns ingressos mensuals inferiors als 460 €, va en augment a 
Catalunya. 
 
Atès que els efectes de la bombolla immobiliària han agreujat les estretors que han 
d’afrontar moltes famílies, que es veuen abocades a destinar gran part del pressupost 
domèstic a cobrir les despeses de lloguer o bé hipoteca sota el risc de ser desnonades 
en cas contrari.  
 
Atès que el passat any l’Institut Català de la Salut va detectar 751 casos de desnutrició 
en infants residents a Catalunya vinculats a la pobresa extrema i els baixos ingressos 
de les seves famílies. D’altra banda l’estiu i els períodes vacacionals dificulten la 
possibilitat de garantir una alimentació adequada als nens en situació de malnutrició, 
perquè malgrat l’obertura de centres d’oci i els campaments estivals, moltes famílies 
tenen dificultats econòmiques i de calendari per portar-los-hi. 
 
Atès que un informe de l’Institut Català de la Salut de l’any 2013 va revelar que la 
pobresa infantil, que pot tenir efectes colaterals com l’abandonament escolar, afecta el 
28% de menors de 16 anys a Catalunya, xifra que suposa un total de 364.478 nens i 
nenes. 
 
Atès que hi ha dèficit en la cobertura de les beques menjador i retardaments en la 
concessió i el pagament d’aquestes prestacions. 
 
Atès que és responsabilitat de les administracions públiques engegar totes aquelles 
mesures que estiguin a l’abast per esmorteir els efectes de la crisi i pal·liar la situació 
de carestia que travessen els ciutadans. 
 
Per tots aquests motius el grup municipal de Plataf orma per Catalunya sol·licita 
al Ple l’adopció dels següents acords: 
 
Primer.- Estudiar la viabilitat d’oferir un menú a baix cost per a aquelles persones que 
estiguin a l’atur i les seves famílies. 
 
Segon.- Constituir una mesa de diàleg amb totes aquelles entitats, ja siguin públiques 
o privades, que puguin estar disposades a col·laborar per tal de facilitar la posada en 
marxa d’aquesta iniciativa, amb l’aportació de mitjans materials, humans i/o tècnics 
(aliments, voluntaris, infraestructures). 
 
Tercer.-  Donar trasllat dels acords a les associacions de veïns de Manresa i fer-ne 
difusió a través de tots els canals que estiguin a l’abast.” 



 
 
El senyor Sebastià Llort, president del Grup Munici pal de PxC, llegeix el text de la 
proposició i, al final, manifesta que li consta que la Regidoria està fent tot el possible 
per pal·liar els problemes que hi ha a la ciutat sobre aquest tema. 
 
 
El senyor José Luis Irujo, president del Grup Munic ipal del PSC, comenta que, en 
aquesta ocasió, els integrants del Grup Municipal del PSC no s’han aixecat quan la 
PxC ha presentat una moció, tal i com havien decidit fer en els plens anteriors. 
 
Explica que no s’han aixecat, no pas per temor a rebre la crítica de ser irrespectuosos, 
maleducats o antidemòcrates -com els han qualificat altres vegades-, sinó perquè 
volen participar en el debat. Diu que volen participar per tornar a denunciar la burla 
amb què contínuament PxC actua contra aquest Ple. Explica que la burla consisteix en 
portar a terme una acció com la que van fer el dimarts passat a la Font dels Capellans, 
en alguns casos clarament xenòfoba i racista, ja que diu que ells mateixos així definien 
la seva acció. 
 
Assenyala que també volen participar perquè es veuen obligats a defensar el bon nom 
de l’alcalde de la ciutat. Diu que han tingut l’oportunitat de llegir -a l’igual que la resta 
de manresans i manresanes- el full incriminatori i calumniós en el qual sortia l’alcalde i 
es feia referència a un aspecte retributiu. 
 
El grup del PSC vol denunciar i advertir a tota la ciutadania de Manresa que aquestes 
conductes són clarament antidemocràtiques i estan orientades a trencar la convivència 
de la ciutat. 
 
Comenta que les persones estrangeres tenen drets inalienables com a éssers humans 
i es mereixen aliments, atencions i la mateixa consideració com a persones com 
qualsevol dels autòctons. 
 
El PSC interpreta que el que fa la PxC presentant mocions absolutament immaculades 
des del punt de vista conceptual és una burla perquè el que pretenen és violentar i 
incomodar a la resta de grups i posar-los en dificultats dialèctiques. Diu que en realitat 
el que provoquen és la reacció com la que es van trobar dimarts passat al carrer i la 
que s’estan trobant avui també. 
 
Insisteix que el PSC ha volgut intervenir per denunciar aquesta actitud. Sense voler fer 
referència a melodrames històrics, diu que aquestes són actituds que es van viure a la 
República de Weimar, que van continuar al III Reich i que han utilitzat molts grups que 
fan servir l’odi contra l’altre com una forma de prosperar en el seu suport popular, 
aprofitant crisis econòmiques i socials. Troba que això és el que està fent la PxC i, per 
tant, el PSC sempre ho denunciarà o, almenys, no deixaran que es burlin ni de 
l’alcalde de la ciutat ni del Ple de la Corporació. 
 
S’adreça al secretari i li diu que les altres vegades s’havien aixecat perquè pensaven 
que no ser presents a la Sala els alliberava, fins i tot, d’abstenir-se, ja que la intenció 
amb què ho feien era que no volien ni tan sols participar en res del que proposés la 
PxC. Explica això perquè algun ciutadà els ha demanat per què s’aixequen quan 
intervé PxC, i volien que quedés clar el per què. Amb tot, diu que avui no s’han aixecat 
pels motius que ha manifestat. 
 



 
El senyor Antoni Llobet, portaveu del Grup Municipa l de CiU, en primer lloc, diu 
que davant la situació que ha descrit el senyor José Luis Irujo, el Grup Municipal de 
CiU es referma en la postura que van prendre des del primer Ple del mandat respecte 
les mocions de la PxC. Deixa clar que la seva posició no és mai sobre el contingut 
literal de la proposta que es presenta, sinó sobre una actitud concreta d’aquest grup 
municipal. Els sembla que aquesta postura l’han pogut refermar durant aquesta 
setmana, ja que troben que té ple sentit amb els fets que s’han produït. 
 
En segon lloc, agraeix la defensa que ha fet el senyor José Luis Irujo de la dignitat de 
la figura de l’alcalde. De totes maneres, manifesta que no només s’ha faltat a la 
dignitat de l’alcalde sinó a la dignitat de la immensa majoria dels ciutadans de 
Manresa, i per això, diu que el que volen és defensar la dignitat de tots plegats i que 
quedi salvaguardada en el bon fer del conjunt de forces polítiques, forces socials i del 
conjunt de la ciutadania. 
 
Per últim, manifesta que com a govern municipal els pertoca actuar davant qualsevol 
situació que s’esdevingui, de la mateixa manera que ho van fer davant de l’acció que 
pretenien fer el dimarts passat. 
 
 
El senyor Sebastià Llort, president del Grup Munici pal de PxC, declara que vol 
deixar molt clar que si l’alcalde no li mereixés respecte, no estaria assegut en aquesta 
Sala. 
 
Indica que serà breu perquè no vol haver d’entrar de nou amb aquest debat. 
Assenyala que els culpables que molta canalla i que persones nouvingudes a la ciutat 
tinguin problemes per alimentar-se no són ells mateixos, sinó alguns partits polítics 
que des de fa quinze o vint anys han fet una política d’immigració horrorosa.  
Insisteix que són aquests els culpables al 100% del que està passant a Manresa i a 
altres ciutats de Catalunya i Espanya. Comenta que aquests partits -i no els esmenta 
perquè diu que ja els ha anomenat en anteriors ocasions- han fet una política 
d’immigració que han obviat parlar-ne. 
 
Diu que la immigració existeix des que el món existeix. Explica que ell mateix ha anat a 
treballar i a viure a altres països, tot i que en el seu cas no ha estat que hagués de 
marxar per raons polítiques, com els ha passat a moltes persones que han hagut de 
marxar en massa perquè al seu país no fan les coses ben fetes i tenen situacions límit 
que fa que hagin de marxar. Diu que està totalment en contra que morin persones en 
vaixells, etc. Assenyala que tothom que tingui una mica d’ús de raó estarà en contra 
d’aquestes situacions. Per això, quan sent el que li diuen de Weimar i altres 
comentaris d’aquest tipus, imagina que no deuen parlar per ell, ja que diu que ell no té 
res a veure amb això. 
 
Està content que el senyor José Luis Irujo, per primera vegada hagi contestat una 
proposta de Plataforma, tot i que això no vol dir que li hagi agradat el que ha dit, tot i 
que ho respecta. Diu que podrà dir als seus néts que el dia 17 de juliol de 2014 el 
senyor José Luis Irujo va respondre una de les seves propostes i va parlar amb ell. Li 
agraeix cordialment, perquè diu que és demòcrata al 100%, tot i que el senyor Irujo 
també ho és, i potser més. Diu que no s’enfadarà per això, i que si de cas, com a 
demòcrata primer va el senyor Irujo i ell en segon lloc. 
 



Finalment, torna a dir que tothom sap qui són els culpables que es doni aquesta 
situació. I als qui no volen parlar d’aquest tema i ho volen obviar, els diu que per això 
està la Plataforma, per treure’l. Finalment, afegeix que qui vulgui encapçalar un 
assumpte perquè vol avançar les eleccions, també és cosa seva. 
 
 
En no haver-hi més intervencions, l’alcalde sotmet la proposició 7.7 del Grup 
Municipal de PxC, a votació, i el Ple la rebutja pe r 19 vots negatius (11 GMCiU, 3 
GMERC, 3 GMPP i 2 GMCUP), 2 vots afirmatius (2 GMPx C) i 3 abstencions (3 
GMPSC). 
 
 
 


